



**MISSION PERMANENTE
DE LA REPUBLIQUE DU
BELARUS AUPRES DE
L'OFFICE DES NATIONS UNIES
ET DES AUTRES
ORGANISATIONS
INTERNATIONALES A GENEVE**

№ 02-13/844

The Permanent Mission of the Republic of Belarus to the United Nations Office and other International Organisations in Geneva presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights and, with reference to the joint communication of the HRC's special procedures (UA BLR 9/2025), has the honour to transmit herewith the information of the Belarusian competent authorities in this regard.

The Permanent Mission of the Republic of Belarus avails itself of this opportunity to renew to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights the assurances of its highest consideration.

[Handwritten signature]

Encl.: 2 pages in Russian.

Geneva, 12 December 2025



018275

**OFFICE OF THE UNITED NATIONS
HIGH COMMISSIONER FOR HUMAN RIGHTS
SPECIAL PROCEDURES BRANCH
GENEVA**

Translated from Russian

Comments by Belarus on the joint communication from the special procedures of the Human Rights Council

Ref.: UA BLR 9/2025

The Bar in Belarus is an independent legal institution which, in accordance with the Constitution, provides professional legal assistance to physical persons and legal entities.

The fundamental set of rules governing the practice of law is the Bar and Advocacy Act, No. 334-Z of 30 December 2011, which complies with international principles and standards laid down in universal international human rights instruments. It takes into account the requirements of key international standards on ensuring access to legal services, providing special guarantees in criminal justice matters and requirements for the qualifications and training of lawyers, their functions, rights and obligations.

Article 16 of the Act establishes the principle of independence of the legal profession. Lawyers are independent in their activity and are subject only to the law.

The legislation guaranteeing the independence of lawyers also imposes a number of obligations on them in order to protect the rights of clients. In their work, lawyers must strictly and rigorously comply with the law, including the Rules of Professional Conduct for Lawyers.

Because of the specific nature of their profession, lawyers all over the world are a reference point in society for moral standards of behaviour. Unlawful actions by a lawyer are much more harmful to relations in society than similar actions by other persons.

According to subparagraph 1.1 of the Code of Conduct for European Lawyers, the lawyer's duties do not begin and end with the faithful performance of what he or she is instructed to do so far as the law permits. A lawyer must serve the interests of justice as well as those whose rights and liberties he or she is trusted to assert and defend. In this regard, the Code imposes on the lawyer a set of obligations, both legal and moral.

Given the crucial role of the Bar in ensuring the implementation of constitutional rights and the smooth running of courts and bodies conducting criminal proceedings, the practice of law must be subject to State regulation. The experience of foreign countries shows that State regulation and control of the practice of law is necessary and effective.

In accordance with the Licensing Act of 14 October 2022, the practice of law in Belarus is licensed by the Ministry of Justice. One of the requirements for the licensing of lawyers is compliance with the Bar and Advocacy Act.

The Ministry of Justice has the authority to revoke licences in cases provided for by law, including misconduct incompatible with the status of a lawyer, the list of which is established by the Rules of Professional Conduct for Lawyers.

Decisions to revoke licences are based on the conclusions of a collegial body, the Qualification Commission on the Practice of Law in Belarus, which also includes eight representatives of the legal community, including the chair of the Belarusian National Bar Association.

In a number of foreign countries, commissions formed by State bodies consider issues related to the practice of law.

The basis for the decisions to revoke the licences of the lawyers referred to in the enquiry was their violation of the law, including the Rules of Professional Conduct for Lawyers and criminal and administrative legislation, and their inability to perform their professional duties owing to their low level of knowledge of the law, which was revealed during the certification process, which prevents them from practising law at a high level.

The fact of being subject to criminal or administrative liability is reasonably regarded as conduct that discredits the high status of lawyers and the legal profession, which are grounds for expelling a lawyer from the regional bar association

In August 2025, the Belarusian Association of Human Rights Lawyers was reasonably found to be an extremist organization, and its activities were banned in Belarus.

Belarusian legislation on countering extremism and combating terrorism is fully consistent with the Constitution and generally recognized rules of international human rights law and is constantly being improved to take into account the rights, freedoms and legitimate interests of Belarusian citizens, as well as the interests of the national security of Belarus.

The special procedures' view that the individuals listed are being "persecuted" "in retaliation for their legitimate professional legal activities and human rights defence work" is unfounded and contrary to the facts.

Комментарий Республики Беларусь в отношении совместного обращения специальных процедур Совета ООН по правам человека (UA BLR 9/2025)

Адвокатура в Республике Беларусь представляет собой **независимый** правовой институт, который осуществляет свои функции в соответствии с возложенными на нее Конституцией Республики Беларусь задачами по оказанию квалифицированной юридической помощи физическим и юридическим лицам.

Основополагающим сводом правил деятельности адвокатов является Закон Республики Беларусь от 30 декабря 2011 г. № 334-З «Об адвокатуре и адвокатской деятельности в Республике Беларусь», который соответствует международным принципам и нормам, закрепленным в универсальных международных документах по правам человека. В нем учтены требования основных международных стандартов по обеспечению доступа к услугам адвокатов, представления специальных гарантий в вопросах уголовного правосудия, требований к квалификации и подготовке адвокатов, их функций, прав и обязанностей.

В статье 16 Закона об адвокатуре закреплён принцип независимости адвокатской деятельности. Адвокат в своей деятельности независим и подчиняется только закону.

Законодательство Республики Беларусь, гарантирующее независимость адвокатов, в то же время в целях обеспечения прав клиентов возлагает на адвокатов ряд обязанностей. Адвокат в своей деятельности обязан точно и неукоснительно соблюдать законодательство, в том числе Правила профессиональной этики адвоката.

В силу особенности своей профессиональной деятельности адвокаты во всем мире являются для общества ориентиром нравственных норм поведения. Неправомерные действия адвоката наносят общественным отношениям гораздо больший вред, чем подобные действия иного лица.

В соответствии с подпунктом 1.1 пункта 1 Общего кодекса правил для адвокатов стран Европейского сообщества обязанности адвоката не ограничиваются добросовестным исполнением поручения в рамках закона. Адвокат должен служить интересам правосудия, точно так же, как и интересам тех, чьи права и свободы ему доверено защищать. В этой связи названным кодексом на адвоката возлагается целый комплекс обязательств как юридического, так и морального характера.

С учетом важности выполняемых адвокатурой задач по обеспечению реализации конституционного права и стабильной работы судов и органов, ведущих уголовных процесс, ее деятельность не может находиться вне государственного регулирования. Опыт зарубежных стран свидетельствует о необходимости и эффективности государственного регулирования и контроля в сфере адвокатской деятельности.

В соответствии с Законом Республики Беларусь от 14 октября 2022 г. «О лицензировании» адвокатская деятельность в Беларуси лицензируется Министерством юстиции. Одним из лицензионных требований, предъявляемых к адвокату, является соблюдение Закона об адвокатуре.

На Министерство юстиции возложены полномочия по прекращению лицензии в предусмотренных законодательством случаях, в том числе за совершение проступков, не совместимых со званием адвоката, перечень которых установлен Правилами профессиональной этики адвоката.

Решения о прекращении лицензий основываются на заключениях коллегиального органа – Квалификационной комиссии по вопросам адвокатской деятельности в Республике Беларусь, в состав которой входят также восемь представителей адвокатского сообщества, включая председателя Белорусской республиканской коллегии адвокатов.

Рассмотрение вопросов, связанных с осуществлением адвокатской деятельности, комиссиями, формируемыми государственными органами, является практикой ряда зарубежных государств.

Основанием для принятия решений о прекращении лицензий в отношении перечисленных в обращении адвокатов послужили факты нарушения ими законодательства, в том числе Правил профессиональной этики адвоката, уголовного и административного законодательства, а также невозможность выполнения ими своих профессиональных обязанностей вследствие низкого уровня знаний законодательства, выявленных в ходе проведения аттестации, что не позволяет осуществлять адвокатскую деятельность на высоком уровне.

Факты привлечения адвокатов к уголовной и административной ответственности обоснованно рассматриваются как действия, дискредитирующие высокое звание адвоката и адвокатуру, являющиеся основанием для исключения адвоката из территориальной коллегии адвокатов и принятия решения о прекращении лицензии.

В августе 2025 года инициатива «Белорусская ассоциация адвокатов по правам человека» обоснованно признана экстремистским формированием, ее деятельность на территории Беларуси запрещена.

Законодательство Беларуси о противодействии экстремизму и борьбе с терроризмом в полной мере соответствует Конституции, общепризнанным нормам международного права, постоянно совершенствуется с учетом прав, свобод и законных интересов белорусских граждан, а также интересов национальной безопасности Республики Беларусь

Мнение специальных процедур о «преследовании» перечисленных лиц «в связи с их законной профессиональной деятельностью и работой по защите прав человека» является надуманным и не соответствует действительности.